
Z ŻYCIA
Politechniki 
Śląskiej

Rok akademicki 
1994/95 nr 2

W szelkiej pom yślności w roku 1995 
pracownikom  i  sudentom życzy  

K ierow nictw o Uczelni

W  N U M ER ZE  .

■  Relacja z posiedzenia Senatu
■ Z prac JM Rektora
■ Stopnie naukowe
■ Dydaktyka: rok ak. 1993/94 w  liczbach
■ Konferencje: V II Konferencja Kotłowa
■ Uroczystości barbórkowe
■ Działalność badawcza Uczelni w  1994 roku
■ Współpraca z zagranicą
■ Zarządzenia i pisma okólne JM Rektora
■ W ybory w  NSZZ "Solidarność"
■ Stowarzyszenie Wychowanków Politechniki Śląskiej
■ M otywy edukacyjne studentów Pol. Śl.
■ Z działalności Klubu Pracowników  Pol. Śl.
■ Inform acje różne
■ K ronika żałobna

SENAT
■  7 listopada 1994 r. odbyło się II zwyczaj
ne posiedzenie Senatu. W porządku obrad:
podjęcie uchwały w sprawie uhonorowania ta- 
b licąpam iątkow ąosób wywodzących się z Po
litechniki Lwowskiej i w spółtworzących zrę
by naszej Uczelni, w yrażenie zgody na przy
stąpienie do konsorcjum  powołanego dla rea
lizacji projektu badawczego KBN z zakresu 
now oczesnych m etod wspom agania eksploa

tacji turbozespołów, ocena efektywności I ro
ku studiów, wstępna ocena działalności ba
dawczej prowadzonej w Uczelni w  1994 roku, 
podjęcie uchwały popierającej stanowisko rek
to ró w  u c z e ln i a u to n o m ic z n y c h  z d n ia  
2 2 .10.br., podjęcie uchwały w sprawie ul. Ko
narskiego w Gliwicach oraz sprawy bieżące i 
wolne wnioski.
W posiedzeniu uczestniczyło 40. członków  
Senatu i 7. zaproszonych gości.



■  Zaproszony na posiedzenie Senatu prof. 
T adeusz T Y R LIK , Prezes Stow arzyszenia  
W ychow anków  Politechniki Śląskiej, zapo
znał zebranych z ideą uhonorow ania tabli
cą pam iątk ow ą pracow n ik ów  w y w o d zą 
cych się z Politechniki Lw ow skiej i w spół
tw orzących Politechnikę Śląską, prosząc o 
pozytyw ne zaopiniow anie propozycji.
Prof. S. W ĘG RZY N , przedstaw iając opinię 
Senackiej K om isji ds. Godności H onorow ych 
stw ierdził, iż projekt w stępny przew idyw ał 
um ieszczenie na tablicy nazw isk 15. profeso
rów. Do tej propozycji K om isja ustosunkow a
ła  się negatyw nie, poniew aż oprócz profeso
rów, którzy tworzyli zręby Politechniki Ślą
skiej, byli rów nież inni pracownicy. Przedsta
w ioną drugą wersję treści tablicy pam iątko
wej K om isja  poparła, w nosząc kilka uw ag 
redakcyjnych. Przy okazji p ro f  S. W ęgrzyn 
sugerow ał, aby - w zorem  Politechniki K ra
kowskiej - w ydać publikację zaw ierającą wy
kaz w szystk ich  pracow ników  Politechn ik i 
Lwowskiej (wraz z życiorysami), którzy przy
czynili się do pow stania Politechniki Śląskiej. 
O s ta teczn ie  w w yniku  dyskusji (p ro f  W. 
W IN K LER, prof. L. DOBRZAŃSKI, p ro f M. 
PA ZD U R A , dr inż. A. SO BA Ń SK I i p ro f  T. 
TY R LIK ) przyjęto następującą treść tablicy 
pam iątkow ej:

WDZIĘCZNI PAM IĘCI

profesorów , pracow ników  naukowych i tech
nicznych, którzy przybyli z  Politechniki Lw ow 
skie j i o d  sam ego począ tku  zw iąza li sw oje ży 
cie z  tworzeniem  nowej po lskiej wyższej uczel
ni technicznej - Politechniki Śląskiej w Gli
w icach

w 50-lecie pow stania
Politechniki Śląskiej

w  150 rocznicę pow stania  
P olitechniki Lw ow skiej

Senat, Społeczność A kadem icka oraz S tow a
rzyszenie W ychowanków Politechniki Śląskiej

G liwice 1995

U chw ałę p rzy ję to  w iększością głosów , p rzy  
dw óch głosach wstrzym ujących się.

■  Spraw ę przystąpienia Politechniki Ślą
skiej do konsorcjum  pow ołanego dla reali
zacji projektu badaw czego K BN , dotyczące
go nowoczesnych metod w spom agania eksplo

atacji tu rbozespo łów , z re fe ro w ał p r o f  W. 
CHOLEW A.
Po dodatkow ym  w yjaśnieniu kw estii fo rm al
nych p rzez  P ro rek to ra  prof. W ł. S IK O R Ę  
i kró tk iej w ym ianie zdań (prof. J. B E N D - 
K O W SK I, prof. W. CH O LEW A ) Senat je d 
nom yśln ie  w yraził zgodę na p rzy stąp ien ie  
U czelni do konsorcjum .

■  Inform acje na tem at efektyw ności stu 
diów , ze szczególnym  uw zględnieniem  I ro
ku, przedstaw ił P rorek tor ds. D ydaktyki prof. 
B. PO C H O PIEŃ .
Po sesji zim ow ej w  r.ak. 1993/94 było 32%  
skreśleń na I roku (w  r.ak. 1992/93 - 35% ), 
natom iast po sesji letniej, w g stanu na dzień 
30.09.br., liczba skreśleń zm niejszyła się do 
10,7%. L iczba skreśleń na latach w yższych 
w yniosła 4,7% . Do dnia 10.09.br. pracę dy
p lom ow ą obroniło 36,7%  studentów  V roku 
stu d ió w  d z ie n n y c h  (n a jw y ż sz y  w sk a ź n ik  
83,3%  na kierunku M atem atyka). N a studiach 
w ieczorow ych w skaźnik skreśleń  obejm ują* 
cy w szystkie lata studiów  w yniósł po sesji le t
niej 11,5%, natom iast prace dyplom ow e obro
niło 70% studentów  ostatniego roku studiów . 
Szczegółow e dane dotyczące spraw ności po 
I roku studiów  dziennych i w ieczorow ych  
na p o s z c z e g ó ln y c h  k ie r u n k a c h  o r a z  
rozliczenie sesji letnio-jesiennej w  roku ak. 
1993/94 publikujem y w rubryce D Y D A K 
TYK A.
Głów nym  celem  przedstaw ienia  tych danych 
na Senacie, jak  pow iedział P ro rek to r B. P o
chopień, je s t sprow okow anie dyskusji zasad 
przyjm ow ania na studia w  bieżącym  roku aka
dem ickim . Z w stępnych  an a liz  w yn ika , że 
w ydziały prow adzące kw alifikację  kandyda
tów  na studia m ają  zdecydow anie lepsze w y
niki. P raw dą je s t rów nież fakt, że zrezygno
wanie z egzam inów  w stępnych na n iektórych 
kierunkach spow odow ało zw iększenie nabo 
ru. Z bliżający  się w yż dem ograficzny  oraz 
bezrobocie pozw ala ją  jednak  w nioskow ać, że 
liczba kandydatów  na stud ia  nie będzie m a
leć. P ro rek to r apelow ał o dokonan ie  oceny 
rozm ów  kw alifikacyjnych  o raz p rzy jęć bez 
egzam inów  i w  tym  kontekście o pod jęcie  ra 
cjonalnych uchw ał przez R ady W ydziałów , 
dotyczących naboru  na I rok studiów .
W  dyskusji na ten tem at w ypow iadali się ko
lejno: prof. W . W IN L E R , prof. J. B E N D - 
K O W SK I, prof. W. C H O L E W A , dr inż. W. 
PILLIC H , prof. S. W ĘG R Z Y N , prof. B. PO -



CH O PIEŃ  oraz prof. R. SOSNOW SKI. A oto 
uwagi i wnioski zgłoszone przez dyskutantów:

•  Poziom absolwentów szkół średnich jest ni
ski, ale nie jest to jedyna przyczyna niskiej 
sprawności na I roku studiów.

•  Kierunki studiów, na których przeważają 
mężczyźni, m ają stosunkowo niskąsprawność.

•  Duży wpływ  na wybór kierunku studiów 
m a sposób naboru.

•  Z badań prow adzonych w przeszłości wy
nika, że nie m a żadnego związku między wy
nikiem  egzam inu wstępnego a dalszym losem 
kandydata na studiach. W prowadzenie egza
minu w stępnego może spowodować wzrost 
sprawności rzędu 10 %.

•  Z badań prow adzonych w Uczelni (por. 
„S tudenci na s ta rc ie”) w ynika, że nie ma 
związku między rodzajem  ukończonej szkoły 
średniej (LO, technikum ), a spraw nością na I 
roku studiów.

•  Zasady doboru kandydatów na studia po
winny być tak określone, aby były korzystne 
zarówno dla Uczelni, jak  i dla sthdentów. Nie 
m ożna godzić się z faktem, że ponad 50 % 
studentów  odpada po 1 roku, ale nie należy 
też prowadzić naboru w  ten sposób, aby na 
określony kierunek studiów zgłaszało się zbyt 
mało kandydatów.

•  Konieczne są  pewne modyfikacje dotych
czasowych zasad doboru kandydatów na stu
dia, ale nie należy wykonywać „gwałtownych” 
zmian wypracowanego systemu. Stałe podno
szenie liczby kandydatów  przyjm owanych na 
poszczególne kierunki studiów wyczerpało już 
swój sens. Problem  sprowadza się do utrzy
m ania za tw ierdzonych  w cześniej lim itów  
przyjęć.

■  P r o r e k t o r  ds. Nauki  prof.  Wł.  S IK O 
RA, kom entując przygotowane materiały, do
tyczące działalności badawczej w reku 1994 
stwierdził, że w  okresie ostatnich trzech lat 
w zrósł udział tej działalności w  budżecie 
Uczelni z wartości 21,9%  w 1992 r. dcf27,5% 
w roku bieżącym. N a działalność badaw czą 
Uczelni składają się:
- badania własne (BW ) i badania kierunkowe 

(BK) finansowane przez KBN,

- projekty badaw cze (granty) finansow ane 
również przez KBN oraz

- prace naukowo-badawcze i prace badawczo- 
w drożeniowe związane z przem ysłem  i dla 
przemysłu.

N akłady w działalności badaw czej w  roku 
1994 wyniosły 148 234,2 min zł.
Udział prac BW  i BK w budżecie działalno
ści badawczej wynosi 57%. Nakłady na te pra
ce przydzielane są  przez KBN według znane
go algorytmu, a więc sąniezależne od naszych 
starań. Udział prac zleconych przez przemysł 
jest nieduży i wynosi 20%. Poważnym  w yni
kiem działalności statutowej są  publikacje, 
które decydująo kategorii jednostek, ale efekty 
w postaci zastosowań przem ysłowych są  nie
duże. Liczba zgłoszonych patentów jest mała, 
liczba wdrożeń ma tendencję spadkow ą i to 
nie może być obojętne dla Uczelni. Zdaniem 
Prorektora U czelnia realizuje za mało prac 
badawczych dla przemysłu. Zasadniczą pozy
cję w  kosztach prac badawczych stanowi za
kup m ateriałów  i aparatury. Fundusz płac 
wynosi ok. 15%, a koszty osobowe ok. 30%. 
Z funduszu działalności badawczej pokrywa
ne są  koszty amortyzacji i koszty pośrednie, 
czyli narzut.
Łącznie na Uczelni prowadzonych je st w tym 
roku 107 prac BW, 167 prac BK, 126 projek
tów  badaw czych (grantów) oraz 424 prace 
badawcze na zlecenie jednostek przem ysło
wych, w tym: 215 - to prace naukow o-badaw 
cze i badawczo-wdrożeniowe, 142 - prace 
usługowe, 59 - umowy wdrożeniowe, 7 - pro
jekty celowe i jeden projekt zamawiany. W 
większości umów w drożeniowych w latach 
ubiegłych zakończona została pomoc autor
ska, a w roku bieżącym występuje jedynie re
alizacja efektów ekonomicznych wdrożenia. 
Z tytułu osiągnięcia w umowach w drożenio
wych efektu ekonomicznego netto w w ysoko
ści 26 836,7 min zł wpływy do końca sierpnia 
br. wyniosły 1 058,8 min zł. Liczby i rodzaj 
prac badaw czych realizow anych na po
szczegó ln ych  w y d z ia ła ch  w roku 1994  
publikujem y w innym miejscu (p. DZIA
ŁALNOŚĆ BADAW CZA UCZELNI).
N a zakończenie swojego w ystąpienia Prorek
tor apelował o składanie wniosków na granty 
promotorskie.
W d y skusji (p ro f. S. W Ę G R Z Y N , p ro f. 
A. ZIĘBIK, prof. W. W INKLER, prof. Wł. SI
KORA, prof. W. CHOLEW A, prof. L. D O 
B R ZA Ń SK I) zgłoszono m .in. następujące 
wnioski i uwagi:



•  D użą  aktyw ność w  pozyskiw aniu prac ba
daw czych z przem ysłu w ykazują  spółki i fir
my pryw atne działające przy U czelni. Pow in
na być w ypracow ana odpow iednia taktyka po
stępow ania, aby ograniczyć liczbę tem atów  
przejm ow anych przez pracow ników  U czelni 
w  ram ach działalności tych firm.

•  O bniżanie narzutu przez U czelnię nie do
prow adza do w zrostu liczby zleceń. Z drugiej 
strony spraw a narzutu decyduje o kondycji fi
nansowej Uczelni i pow inna być w nikliw ie 
przeanalizow ana w  kontekście m ożliw ości 
w zrostu liczby zleceń.

•  U trzym anie odpowiedniej kategorii KBN 
przez w ydział je s t ogrom nym  w ysiłkiem  ze
spo łó w  pracow ników , a zatem  nie m ożna 
tw ierdzić, że nakłady na prace statutow e są  
pozyskiw ane bez „w alki” .

•  Przy konstruowaniu budżetu Uczelni na rok 
1995 nie należy utrwalać polityki zastosow a
nej doraźnie w  roku bieżącym  (finansowanie 
etatów  pracow ników  technicznych zatrudnio
nych do obsługi dydaktyki, pokryw anie ko
sztów  am ortyzacyjnych w  dużej części z na
kładów  na prace BK i BW ).
Do ostatniego w niosku ustosunkow ał się JM 
Rektor. Zapew nił, że będą  poszukiw ane re
zerw y i w  tym  w zględzie oczekuje na kon
struktyw ne propozycje ze strony społeczno
ści akadem ickiej.

■  W  kolejnym  punkcie Senat zapoznał się 
ze stan ow isk iem  rektorów  uczeln i au to
nom icznych, w yrażonym  na konferencji w 
L ublin ie  22 październ ika  br. i dotyczącym  
polityki finansowej państw a w zakresie szkol
n ictw a w yższego i nauki (o treści ośw iadcze
nia rektorów  inform ow ała prasa, radio i tele
w izja).
Po krótkiej w ym ianie zdań na ten tem at (prof. 
F. K R A SU C K I, dr inż. W. PILLICH , prof. 
L. D O B R ZA Ń SK I, dr inż. B. PA LU C H IE- 
W IC Z, dr inż. R. K L IS Z C Z E W IC Z , prof. 
S. W ĘG RZY N ), Senat jednom yślnie przy
ją ł uchw ałę następującej treści:

UCHWAŁA 
Senatu Politechniki Śląskiej

z  dnia  7 listopada 1994 r.

Senat P olitechniki Ś ląskiej zdecydow anie p o 
p ie ra  stanow isko  rektorów  po lsk ich  szkó ł w y

ższych zaw arte w ośw iadczeniu p rzy ję tym  w  
Lublinie 22 października  1994 r., w yrażając  
pełn ą  dezaprobatę dla po lityk i pa ń stw a  w o
bec nauki i szkolnictw a wyższego. Sytuacja  
obecna w ym aga natychm iastow ych i radykal
nych działań, zapew niających przy jna jm nie j 
zaham ow anie procesu  dalszej deprecjacji za 
w odu nauczyciela i naukow ca i pogorszen ie  
w arunków  nauczania.
Uważamy, że  p o litycy  odpow iedzialni za  nau
kę i szkolnictw o wyższe, z  których w iększość  
to absolw enci wyższych uczelni, p o w in n i być 
św iadom i zagrożeń  w ynikających z  pow sta łe j 
sytuacji w  obszarze nauki i szko ln ictw a w y
ższego.
D eklarujem y p e łny  udział Politechniki Śląskiej 
także w  innych fo rm a c h  p ro te s tu  s zk ó ł w y
ższych.

■  N astępnie prof. S. W Ę G R Z Y N  zapoznał 
Senat z treśc ią  pism a trzech profesorów , dok
to rów  honoris  cau sa  P o lite c h n ik i Ś ląsk iej 
(prof. T. Zagajew ski, prof. J. Szargut, prof.
S. W ęgrzyn), sk ierow anego  do P rezy d en ta  
M iasta G liw ice i dotyczącego ul. K onarsk ie
go. W  piśm ie czytam y m .in.: p o li te c h n ik a  
Śląska p o w sta ła  i rozw ija ła  się  w  w arunkach  
e ko lo g ic zn ych  zn a c zn ie  g o rszy c h , a n iże li  
uczelnie wyższe w  w iększości innych m iast uni
w ersyteckich. P ow stała  i rozw ija ła  się  też w  
mieście, które uprzednio m iastem  un iw ersy
teckim nie było. I  m im o to sta ła  się  i j e s t  dzi
sia j je d n ą  z  najlepszych i najw iększych  w y
ższych uczelni technicznych w  Polsce. D la te 
go  apelujem y do P .Prezydenta, do Radnych  
Zarządu M iasta o n iedopuszczenie  do p o g o r 
szenia  się  w arunków  ekologicznych, w arun
ków  bytowania, p ra cy  dydaktycznej i nauko
w ej na terenach za jm ow anych p rze z  Uczelnię. 
A p elu jem y gorą co  o n iep rzed łu ża n ie  u licy  
K onarskiego i n iew prow adzanie  na n ią  p i lo 
towego ruchu sam ochodow ego ”.
Profesor S. W ęgrzyn przedstaw ił także p ro 
jek t uchw ały Senatu w  tej spraw ie, nad tre 
śc ią  którego rozw inęła się k ilkudziesięciom i
nutow a dyskusja (prof. K. M IK SC H , m gr inż. 
A. D U D A , m gr inż. W . W Y D R Y C H IE W IC Z , 
prof. W . W IN K LER , p ro f  A. Z IĘ B IK , prof. 
F. K R A S U C K I, m g r E. P Ł O N K A , p ro f. 
K. K ŁO SEK ).
W iększość dyskutantów  poparła  zdecydow a
nie projekt uchw ały, m otyw ując sw oje stano
w isko koniecznością  ogran iczan ia  ruchu  ko
łow ego na terenie D zieln icy  A kadem ickiej. 
W yrażano rów nież sugestie, aby spraw ę sk ie



row ać do W ydziału  K om unikacji U rzędu 
W ojew ódzkiego w K atow icach, gdyż - jak  
stw ierdzono - w  Gliwicach o wielu sprawach 
decydują ludzie niekom petentni. N a poparcie 
tej tezy podano m.in., iż obecnie Gliwice m ają 
8 nieczynnych m ostów  w tzw. podstawowym  
ruchu drogowym, a w  budżecie miasta prze
znacza się tylko 5% środków na inwestycje 
komunalne (W arszawa - 45%, Kraków - 40%). 
Były rów nież głosy przeciwne podejmowaniu 
zaproponowanej uchwały. Oponenci twierdzili 
m.in., iż wprow adzenie ruchu na ul. K onar
skiego byłoby usprawnieniem ruchu w  kierun
ku Zabrza i odciążeniem  ul. Częstochowskiej. 
Ponadto cały ruch tranzytowy w tej dzielni
cy- zgodnie z planami komunikacyjnymi m ia
sta - przejm ą obwndnice.
W głosowaniu jaw nym  Senat prz} ją ł  większo
śc ią  g łosów  (3 „n ie” , 3"w strz .” ) uchw ałę, 
której treść jest następująca:

UCHWAŁA 
Senatu Politechniki Śląskiej

W  zw iązku z  ciągle pow tarzającym i się infor
macjami o przygotowywanym  przedłużeniu ul. 
Konarskiego i wprowadzeniu na nią (okreso
wo lub trwale) m asowego ruchu kołowego, 
Senat Politechniki Śląskiej zgłasza przeciwko  
temu stanow czy pro test i sprzeciw.
Ulica K onarskiego je s tje d n ą  z  wewnętrznych  
ulic D zielnicy Akademickiej. M ieszczą się przy  
niej budynki Wydziału Inżynierii Środowiska  
i Energetyki, Zasadnicza Szkoła Zawodowa  
oraz bloki m ieszkalne pracow ników  Politech
niki Śląskiej.
Skierowanie na nią masowego ruchu kołowe
go uniem ożliwi normalne prowadzenie zajęć 
ze  studentami, spowoduje ich odpływ do miast 
zapewniających im większy kom fort studiów, 
co w konsekwencji spowoduje utratę miejsc 
pracy przez pracow ników  Politechniki Śląskiej 
w Gliwicach. Paradoksalnym  będzie też ulica 
masowego ruchu kołowego, emitująca sub
stancje toksyczne i wysokie natężenie akustycz
ne oraz zagrożenie dla ruchu pieszych, p rze 
biegające tuż p o d  oknami sa l wykładowych, 
laboratoriów i pracow ni Wydziału Inżynierii 
Środowiska. W identycznej sytuacji znajdą się 
pracow nicy i uczniowie m ieszczącej się rów
nież p rzy  ul. Konarskiego Zasadniczej Szkoły 
Zawodowej nr 1.
Pracownicy Politechniki Śląskiej przez 50 lat 
tworzyli i stworzyli w  Gliwicach jed n ą  z  naj
w iększych i na jlepszych  w P olsce Uczelni

Technicznych, tworzyli i stworzyli Uczelnię, 
będącą dziś istotną i zaliczaną do czołowych  
w dziedzinie nauki i edukacji wartości ogól
nonarodowych. To dzięki ich pracy  Gliwice 
stały się miastem uniwersyteckim, to dzięki nim  
w  Gliwicach pow stały tysiące m iejsc pracy, 
to dzięki nim pow stały tu warunki do studio
wania dla tysięcy młodzieży.
Przedłużenie ulicy Konarskiego i wprowadze
nie na nią masowego ruchu kołowego stw a
rza istotne zagrożenie dla tego ogólnonaro
dowego dorobku w dziedzinie nauki i eduka
cji, stwarza istotne zagrożenie dla pracow ni
ków Politechniki S I , dla ich m iejsca pracy  
i bytu.
To, co tworzono dziesiątkami lat łatwo można  
zniszczyć, a tego co się zniszczy, to się ju ż  obe
cnie nie odtworzy.
D latego Senat Politechniki Śląskiej zgłasza  
stanowczy sprzeciw  i stanowczy pro test p rze 
ciw trwałemu lub okresowemu przedłużaniu  
ulicy Konarskiego i przekształceniu tej wewnę
trznej ulicy Dzielnicy Akadem ickiej w  prze lo 
tową ulicę masowego ruchu kołowego.

■  W  „spraw ach bieżących i wolnych wnio
skach” wypowiadali się:

•  Prof. J. SUŁKOW SKI, członek Sekcji 
Technicznej Rady G łów nej Sz.W . i p rze
w odniczący Sekcji Rozw oju i O rganizacji, 
poinformował o działalności Rady w  roku bie
żącym.
N a  każdym  p o s ie d z e n iu  p le n a rn y m  R G  
Szw'.W. (było ich w  rb. osiem) poruszane są  
sprawy zw iązane z finansow aniem  nauki i 
szko ln ic tw a w yższego. W  w yrażonym  w 
czerwcu br. stanowisku, dotyczącym projek
tu budżetu szkolnictwa wyższego na rok 1995, 
uznano, że cel strategiczny jakim  jest podw o
jenie liczby studentów, wymaga skonkretyzo
wania. Stwierdzono wzrost aktywności edu
kacyjnej przy spadku dotacji budżetowej. RG 
postulowała, aby wydatki na szkolnictwo wy
ższe w  budżecie 1995 roku zostały zwiększo
ne do 1,5% PKB, z perspektyw ą ich wzrostu 
do 2,5% w  roku 1997. RG poparła również 
w'niosek KBN o podwojenie nakładów  na na
ukę w  przyszłym roku. W  podjętej we w rze
śniu uchwale, dotyczącej projektu ustawy o 
kształtowaniu środków' na w ynagrodzenia w  
sferze budżetowej, stwierdzono, że propono
wane rozwiązania są w  rażącej sprzeczności z 
oficjalnym i deklaracjam i. Zw 'rócono się z 
wnioskiem  o radykalne rozwiązanie sprawy



w ynagrodzeń przy zachow aniu realnych w ar
tości przeciętnego w ynagrodzenia. Skierow a
no rów nież pism o do w iceprem iera G. K ołod- 
ko w spraw ie niedostatecznych ulg podatko
w ych dla osób prow adzących działalność na
ukow o-dydaktyczną. W październiku br. w y
dano opinię w spraw ie projektów  ustaw  doty
czących ulg w korzystaniu ze środków  kom u
nikacji publicznej i opodatkow ania osób fi
zycznych. Nadal - stw ierdzi! Profesor - w ła
dze państw ow e nie przedstaw iają projektu w 
zakresie perspektyw  rozw oju szkolnictwa. 
RG postuluje kom pleksow e ujęcie wszystkich 
szczebli kształcenia z uwzględnieniem  pod
staw ow ych założeń polityki naukowej i w y
raźnym  określeniem  zasad odpłatności oraz 
udziału szkolnictw a niepaństw ow ego w  róż
nych form ach kształcenia. Innym , w ażnym  
tem atem , którym  zajm uje się RG Sz.W ., jest 
jakość kształcenia. Ponadto opiniowano w nio
ski o utw orzenie wyższych szkół niepaństw o
wych. Obecnie działa ju ż  51 takich szkół, 50% 
w niosków  zaopiniow ano negatywnie, a dal
szych 15 czeka na opinię.
N a pytanie prof. S. W ĘG RZY N A  dotyczące 
zgodności podejm ow anych uchw ał ze stano
w iskiem  rektorów  szkół w yższych, w  tym z 
ostatnim  stanow iskiem  w yrażonym  w  L ubli
nie, prof. J. Sułkowski odpowiedział, że stano
wisko rektorów  z m aja br. (Poznań) zostało 
poparte przez RG, a w  spraw ie ośw iadczenia 
z października (Lublin), R ada wypowie się na 
plenarnym  posiedzeniu 1 grudnia br.

•  Prof. L. D O BR ZA Ń SK I, kontynuując te
m at, w yraził zaniepokojenie, że Rada Głów 
na podejm uje pewne inicjatywy, które m ogą 
działać na niekorzyść szkolnictw a wyższego. 
Przykładem  je s t próba w prow adzenia „cenzu
rek” dla szkól wyższych. M amy praw o być 
oceniani, stw ierdził, ale jeżeli ma to się w ią
zać z fabrykow aniem  dodatkow ych papierów  
i procentować niższą dotacją, to tego typu dzia
łalność nie je s t szkolnictw u potrzebna. D zia
łalność taka przypom ina bowiem  pewne pryn
cypia centralizm u dem okratycznego, z którym 
zerw aliśm y bezpow rotnie.

•  Pani K w estor M . P A C -P O M A R N A C -
K A p o in fo rm o w a ła  o s tan ie  fin ansow ym  
Uczelni
Do końca w rześnia br. dochody z działalności 
dydaktycznej zrealizow ano w  78%  w  stosun
ku do planow anych, a koszty w  80%. S trata w 
działalności dydaktycznej za 9 m iesięcy br.

wynosi 30 423 min zł. W  działalności badaw 
czej realizacja planu kształtuje się na pozio 
mie 62%. Fundusz pom ocy dla studentów  zo
stał w ydatkow any w  90% , a fundusz stypen
dialny w  100%.

•  D yrektor W. W Y D R Y C H IEW IC Z, uzu
pełniając w ypow iedź p. K w estor stw ierdził, 
że w  odniesieniu do 1994 r. nie m ożna ju ż  li
czyć na żadną  pom oc z zew nątrz. R ezerw y 
M EN  zostały ju ż  rozdzielone. Problem  w  tym, 
że w  budżecie państw a przeznacza się zbyt 
m ałe środki na szkolnictw o w yższe, a g łów ną 
p o zy c ję  b u d ż e tó w  szk ó ł s ta n o w ią  p łace . 
Podział środków  na płace dokonyw any je s t 
w edług algorytm u, który pow oduje, że n ie
które skutki przechodzące nie są  brane pod 
uw agę. K ierow nictw o U czeln i postu low ało  
(w ysłano odpow iednie pism o do M EN ), aby 
przy podziale lim itu funduszu w ynagrodzeń 
odstąpiono od sterow ania algorytm em  na rzecz 
przyw rócenia funkcji sku tków  p rzech o d zą
cych tak, aby efekt algorytm u nie m usiał być 
korygow any rezerw ą m inistra. P rzyszły  rok  - 
w  opinii D yrektora - będzie rokiem  stab iliza
cji złej sytuacji finansowej w  szkolnictw ie w y
ższym.

•  Prof. B. D R Z Ę Ź L A  zaprosił K olegium  
R ektorskie i członków  Senatu na uroczysto
ści barbórkowe.

•  Prof. W . C H O L E W A  po in fo rm o w ał o 
prośbie studenta W ydz. M T o udzielenie po
m ocy m aterialnej, u którego udokom entow a- 
ny dochód m iesięczny  na cz ło n k a  rodziny  
wynosi 145 tys. zł. JM  R ektor, nie podw aża
ją c  w iarygodności danych , po w o ła ł się na 
przykłady niskich dochodów , które nie m ają  
żadnego zw iązku ze z łą  sy tuac ją  m ateria lną  w 
rodzinie. W obec braku w spó łpracy  m iędzy 
izbam i skarbow ym i a uczelniam i, najprościej 
byłoby, zdaniem  Prorek to ra  B. Pochopienia, 
aby stypendia przyznaw ane były ty lko za w y
niki w  nauce.

•  Prof. J. SU W IŃ SK I - w  im ieniu pracow 
ników  W ydz. C hem icznego - w yraził zan ie
pokojenie funkcjonow aniem  C entrum  K om 
puterow ego, podając kilka przyk ładów  tego 
niepokoju. JM  R ektor zapew nił, że na najb liż
szym  posiedzeniu  Senatu zostanie przedsta
w ione spraw ozdanie z działalności C entrum  i 
będzie okazja do m erytorycznej dyskusji na 
ten temat.



•  M gr H. BAŁUK A zaprosiła do korzysta
nia z B iblioteki Głównej, która jest czynna od 
poniedziałku do piątku do godz. 19. JM Rek
tor prosił o przeanalizow anie możliwości pra
cy biblioteki także w soboty i w dni wolne od 
pracy.

Z PRAC JM REKTORA

■  9 listopada br. w U rzędzie W ojewódzkim 
w  K atow icach odbyło się spotkanie z w ice
prem ierem  G rzegorzem  Kołodko, w którym - 
jako jeden  z trzech rektorów uczelni śląskich 
- uczestniczył JM Rektor prof. W. WINKLER. 
Spotkanie, które miało kameralny charakter 
(uczestniczyło w nim 16 osób), poświęcone 
było problem om  Śląska. Rektorzy, w ykorzy
stując okazję, przedstawili swoje zastrzeżenia 
co do sposobu traktow ania szkolnictwa wy
ższego i nauki w projekcie budżetu państwa 
na rok 1995.

■  24 listopada br. w  W arszawie odbyło się 
spotkanie rektorów  szkół wyższych z w ice
prem ierem  G. Kołodko. W spotkaniu uczest
niczył Prorektor ds. Nauki prof. Wł. SIKO
RA. O m awiano problem y nurtujące środowi
ska akadem ickie w  kraju, w  tym sprawy fi
nansow ania szkolnictw a wyższego i nauki w 
związku z opracowywanym projektem budże
tu państwa. W ydatki na szkolnictwo wyższe - 
jak  się zakłada - w zrosną o 29,7%  w porów
naniu z rokiem 1994, tj. realnie o 5,7%. Udział 
nakładów  na szkolnictwo wyższe wzrasta do 
0,8% produktu krajowego brutto. W nakładach 
tych m ieszczą  się kwoty przeznaczone na 
podwyżki płac (styczeń, lipiec), które realnie 
m ają wynosić 8%. Średnia płaca w szkolnic
twie wyższym ma wzrosnąć do 6 193 tys. zł., 
tj. o 30% w porów naniu z rokiem 1994. 95% 
planow anego w zrostu płac pokryje budżet, 
resztę m ająw ygospodarow ać uczelnie. Planu
je się wzrost nakładów  na stypendia studenc
kie o 69,9% , na wydatki rzeczowe - o 21% 
i na in w esty c je  (g łó w n ie  k o n ty n u ac ja ) - 
o 12,7%.
W bieżącym  roku akadem ickim  przyjęto w 
Polsce na I rok studiów  203 tys. osób (w roku 
1993/94 - 182 tys. osób), w  tym na studia 
techniczne 56 540 osób (40 000 - na studia 
dzienne i 16 540 - na studia wieczorowe i za
oczne).
Wzrost nakładów na naukę ma wynieść 22,4%, 
co oznacza, że nastąpi spadek udziału w  bu

dżecie państwa z wartości 0,56 % w roku 1994 
do wartości 0,54 % w roku 1995. 50 % nakła
dów na naukę przeznacza się na szkolnictw o 
wyższe. Planowany je st w zrost środków  na 
projekty zam awiane o 20 %. Podział środków  
na szkoły wyższe realizowany będzie za po
średnictwem  częściowo zm odyfikow anego 
algorytmu (w stosunku do roku 1994). M.in. 
zm niejsza się udział w skaźnika zależnego od 
nakładów w poprzednim  roku z wartości 0,4 
do wartości 0,3 oraz zakłada się zm ianę spo
sobu uwzględniania liczby studentów  I roku 
(liczba studentów  pom nożona przez średni 
wskaźnik efektywności studiów). W ypowiedź 
w iceprem iera G. Kołodko - jak  stw ierdził dla 
TŚ1. R ektor U niw ersytetu  W arszaw skiego 
prof. Wł. Siwiński - „była wielkim rozczaro
waniem dla rektorów. Korekty budżetowe na 
szkolnictwo wyższe są  tylko kosm etycznym i 
poprawkami, które nic nie zm ienią w kondy
cji wyższych uczelni. »Strategia dla Polski«, 
w  części poświęconej szkolnictwu wyższemu, 
jest jedynie zbiorem pobożnych życzeń” .

■  25 listopada br. przebywał w  Uczelni W o
je w o d a  K a to w ic k i m gr inż . E u g e n iu sz  
CISZAK. Podczas spotkania z Kolegium Rek
torskim nasz Gość zapoznał się z aktualnymi 
problemami Uczelni, a następnie zwiedził B i
bliotekę Główną. W godzinach popołudnio
wych uczestniczył w uroczystościach barbór
kowych na W ydziale Górnictwa i Geologii.

STOPNIE NAUKOWE
■  Doktoraty

Stopień naukowy doktora uzyskali:

• m gr inż. G rzegorz  G L IS Z C Z Y Ń S K I
(1.42) z Politechniki Lubelskiej; tem at pra
cy - „M etoda wielowym iarowej analizy i 
oceny struktur organizacyjnych w górnic
twie na przykładzie Kopalń W ęgla K am ien
nego”, promotor - prof.dr hab.inż. W łodzi
m ierz SITKO, R G - 29.11.94 r.

• mgr inż. Czesław PYPNO (1.46) z Instytu
tu Transportu Politechniki Śląskiej; tem at 
pracy - „W pływ tem peratury na własności 
mechaniczne taśm przenośnikowych” , pro
motor - dr hab.inż. Sylwester M ARKUSIK 
prof. Pol. Śl., RG - 29.11.94 r.

Gratulacje
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■  Spraw ności studiow ania na I roku stu
diów w latach 1992/93 i 1993/94

A STU D IA  DZIEN N E

K IERU N EK
Spraw ność studiow ania na I roku

%

1992/93 1993/94

A rchitektura i U rbanistyka 83,8 87,4

A utom atyka i Robotyka (RAu) 66,0 59,3

E lektronika i Telekom unikacja 79,0 77,9

Inform atyka 97,8 84,5

B udow nictw o 27,5 43,2

B udow nictw o - zaw. - 39,8

Inżynieria M iejska zaw. 50,0 53,2

Inżynieria C hem iczna i Procesow a 50,5 57,4

Technologia C hem iczna 31,7 29,7

E lektrotechnika 42,4 36,3

E lekrotechnika - zaw. 51,9 40,8

G órnictw o i G eologia 49,9 46,9

Inżynieria i O chrona Środow iska 58,2 81,1

M echanika i Budow a M aszyn (RIE) 44,1 43,0

Fizyka T echniczna 52,6 39,8

M atem atyka 47,0 55,6

A utom atyka i Robotyka (RM T) 56,3 62,0

M echanika i Budow a M aszyn (RM T) 54,7 55,3

W ychow anie Techniczne 31,4 64,1

Inżynieria M ateriałow a 68,5 62,6

M etalurgia 42,9 28,1

T ransport 48,7 94,2

Zarządzanie i M arketing 81,8 82,7

O GÓŁEM : 53,4 55,2



B STU D IA  W IE C Z O R O W E

K IERUNEK
Sprawność studiow ania na I roku

%

1992/93 1993/94

Budow nictw o 43,6 41,3

Elektronika - 75,8

Elektrotechnika 51,7 55,1

G órnictw o i Geologia 48,5 61,5

Inżynieria i O chrona Środowiska 71,7 64,2

M echanika i Budowa M aszyn (RIE) 21,7 25,0

M echanika i Budowa M aszyn (RM T) 37,5 27,4

Inżynieria M ateriałowa 55,0 42,9

Transport 35,9 35,9

Zarządzenie i M arketing 82,5 60,2

OGÓŁEM 49,4 52,6

■  R o z lic z e n ie  s e s j i  le tn io -je s ie n n e j  
w r.ak. 1993/94
(wg stanu z dnia 30 w rześnia 1994 r.)

•  Studia dzienne

N a 20. kierunkach prowadzonych w Uczel
ni w pisanych na sem estr letni r.ak. 1993/94 
było 7 467 studentów  a wpis na semestr zimo
wy r.ak. 1994/95 uzyskały 6 933 osoby (bez 
przyjętych na I rok studiów). Oznacza to, że 
średnia sprawność studiów  wyniosła 92,8% 
(najwyższa 99,8%  - kier.Elektronika i Tele
komunikacja, najniższa 74,2 - kier. Budow
nictwo, st.inż.). Do trzech najliczniejszych kie
runków studiów  należą Górnictwo i Geologia 
(656 osób, Inżynieria i Ochrona Środowiska 
(612), Z arządzanie  i M arketing  (560). Na 
dwóch kierunkach oprócz studiów  magister
skich prow adzone s ą  studia inżynierskie : 
Budownictwo (66 osób), Elektrotechnika (90).

•  Studia wieczorowe

N a 10. kierunkach wieczorow ych studiów 
inżynierskich zostało wpisanych na semestr zi
mowy 1 072 osoby (na sem estrze letnim  było 
1 247). Średnia sprawność studiów  wyniosła

86% i na poszczególnych kierunkach zawie
rała się w  przedziale od 46,7%  (kier. M echa
nika i Budowa M aszyn, RIE) do 93,3% (kier. 
Górnictwo i Geologia, Rybnik). N ajliczniej
sze kierunki: Zarządzanie i M arketing (199 
osób), E lek tro techn ika (164), E lek tron ika  
(124). Ponadto na uzupełniających studiach 
magisterskich (wieczorowych i eksternistycz
nych) studiuje łącznie 99 osób.

•  Studia zaoczne

Od dwóch lat nie było naboru na studia za
oczne inżynierskie. N a sem estr zim owy (po r. 
III i IV) zostało wpisanych na 7. kierunkach 
studiów łącznie 400 osób. Średnia sprawność 
- 90,7% (najniższa 59,2% - kier. Elektrotech
nika, najwyższa 96,2% - kier. Transport). N aj
liczniejszy kierunek: G órnictwo i Geologia 
(115 osób).

•  Studia zaoczne nauczycielskie

Prow adzone są  tylko na 3. kierunkach: 
Elektrotechnika, Mechanika i Budowa Maszyn 
(RMT), A utom atyka i Robotyka (RM T). Na 
semestr zimowy wpisanych zostało 197 osób. 
Średnia sprawność studiów wynosi 87,9%.



■  R ozliczen ie dyplom antów  na studiach  
dziennych w  r.ak. 1993/94 (wg stanu na dzień 
10.09.1994 r.)

Lp. K IERU N EK
Liczba

dyplom antów

O broniło
pracę

dyplom ow ą

%
4:3

1 A rchitektura i U rbanistyka 118 20 16,9

2 Aut. i Robotyka (RAu) 42 14 33,3

3 Elektronika i Tel. 147 42 28,6

4 Inform atyka 105 35 33,3

5 B udow nictw o 89 30 33,7

6 Inż.Chem icz.i Proc. 29 6 20,7

7 T echnologia Chem. 41 33 80,5

8 Elektrotechnika 60 33 55,0

9 G órnictw o i Geol. 152 92 60,5

10 Inż.i O chrona Środ. 98 28 28,6

11 M ech. i Bud.M asz. (RIE) 63 16 25,4

12 Fizyka Techniczna 7 5 71,4

13 M atem atyka 18 15 83,3

14 A ut.i R obotyka (RM T) 26 8 30,8

15 M ech.i Bud. M asz. 55 20 36,4

16 Inż. M ateriałow a 30 9 30,0

17 M etalurgia 30 16 53,3

18 T ransport 88 15 17,0

19 Zarz. i M arketing 32 14 43,8

OG Ó ŁEM 1230 451 36,7

KONFERENCJE

■  VII K onferencja K otłow a, 94 - 
„A ktualne problem y budow y i eksploata
cji kotłów ”

W  dniach 7-10 listopada 1994 r. odbyła się w 
Szczyrku VII K onferencja K otłow a, zorgani
zow ana p rzez Insty tu t M aszyn i U rządzeń 
Energetycznych Politechniki Śląskiej w  G li
w icach i Fabrykę K otłów  RA FA K O  S.A. w 
Raciborzu. K onferencję sponsorow ał K om i
tet Badań N aukow ych.

M erytoryczny program  konferencji opracow a
ła Rada N aukow o-Program ow a w  składzie: 
prof.dr hab.inż. T adeusz C hm ielniak (Pol. Śl.) 
- przew odniczący
prof.dr hab.inż. L udw ik C w ynar (Pol. Śl.) 
p rof.dr hab.inż. W ładysław  G ajew ski (Pol. 
C zęstochow ska)
prof.dr hab.inż. G erard K osm an (Pol. Śl.) 
doc.dr hab.inż. Franciszek S trzelczyk (Insty
tut Techniki C ieplnej, Łódź) 
prof.dr hab.inż. Jan T aler (Pol. K rakow ska) 
m gr inż. Jerzy Tham m  (Fabryka K o tłów  R A 
FA K O  S.A. w  R aciborzu)



doc.dr inż. R udolf Żamojdo (Pol. W rocław
ska),
m gr inż. M irosław  K rupa (Pol. Śl.) - sekretarz 
naukow y
dr inż. Andrzej W alewski (Pol. Śl.) - sekre
tarz organizacyjny.
Rada dokonała także oceny zgłoszonych refe
ratów  i kom unikatów  oraz ich selekcji. 
Problem atyka konferencji wzbudziła duże za
interesowanie. W Konferencji wzięło udział 
258 przedstaw icieli z 78. jednostek (szkoły 
w yższe, insty tu ty  przem ysłow e, instytucje 
pom iarow o-badaw cze, biura projektowe, jed 
nostki przemysłu kotłowego, elektrowni i elek
trociepłow ni).
Do w ygłoszenia i druku przyjęto 58 refera
tów  (w tym 7 zagranicznych) i 7 kom unika
tów. Problem y przedstawione w referatach i 
kom unikatach dotyczą następujących zaga
dnień:

1. Technologie spalania niskoem isyjnego i 
rozw iązania palenisk kotłowych.

2. Badania procesów  przem iału węgla oraz 
rozw iązania urządzeń i układów młyno- 
w o-paleniskowych.

3. W pływ nowych technologii spalania na wa
runki w ym iany ciepła w  powierzchniach 
ogrzew alnych kotłów.

4. M onitorowanie pracy urządzeń kotłowych.
5. D iagnostyka m ateriałow a i ocena zużycia 

elem entów  kotłowych.
6. Problem y sprawności, elastyczności i nie

zawodności urządzeń kotłowych.
7. M odernizacja urządzeń kotłowych dla od

tw o rz e n ia  p o te n c ja łu  w y tw ó rczeg o  z 
uwzględnieniem wymagań ekologicznych.

8. Prace naukowo-badawcze w dziedzinie ko
tłów

9. Kierunki rozwoju urządzeń kotłowych.
10. Nowe technologie energetyczne. 
M ateria ły  konferencyjne w ydrukow ano w 
Zeszytach Naukowych Politechniki Śląskiej 
(seria Energetyka, z. 120, z. 121 i z. 122). Po
nadto wygłoszono jeden nie publikowany re
ferat i kilka kom unikatów, przedstawiających 
nowe rozw iązania, m ożliw ości pom iarowo- 
badawcze i zakres działalności kilku firm pre
zentowanych przy okazji konferencji. 
Podczas obrad przedstawiono i przedyskuto
wano osiągnięcia przemysłu kotłowego, insty
tutów naukowo-badawczych i szkół wyższych 
w zakresie doskonalenia procesu projektow a

nia, konstruowania, m odernizacji i eksploata
cji urządzeń kotłowych.
M ateriały konferencyjne oraz wnioski i pro
pozycje, wynikające z referatów, kom unika
tów i dyskusji, zostały przekazane do K om i
tetu Badań Naukowych. O bszerna inform acja 
o konferencji ukaże się w  czasopiśm ie „Ener
getyka” .

BARBÓRKA 94
W dniach 24-27 listopada br., w  związku ze 
zbliżającym się tradycyjnym św iętem  górni
czym, Wydział Górnictwa i Geologii był orga
nizatorem cyklu imprez. Tegoroczne obcho
dy barbórkowe zapoczątkowała konferencja  
naukowa nt. "Prywatyzacja Polskiego W ę
gla”, zorganizowana w dniach 24 i 25 listo
pada w Ustroniu-Zawodziu. Jej celem  była 
wymiana poglądów na tem at szans i m ożli
wości prywatyzacji górnictwa węgla kam ien
nego w Polsce z uwzględnieniem  aspektów 
prawnych i ekonom icznych. W konferencji 
uczestniczyło ok. 120 specjalistów , w tym 
goście z Niemiec i W ielkiej Brytanii.
25 listopada w godzinach popołudniow ych 
odbyła się na W ydziale główna część uroczy
stości, podczas których wręczono odznacze
nia i stopnie górnicze pracownikom W ydzia
łu, dyplomy doktora nauk technicznych oraz 
dyplomy ukończenia studiów dla tegorocz
nych absolwentów. W ręczono również hono
row ą szpadę górniczą przodującej grupie stu
denckiej. Uroczystość zakończono tradycyj
nym "skokiem przez skórę" w  wykonaniu stu
dentów I roku.
W niedzielę, 27 listopada odbyła się IX  Stu
dencka W ystawa oraz Giełda M inerałów, 
Skał i Skamieniałości. Wystawie towarzyszy
ły kiermasze wyrobów jubilerskich i pam iąt
karskich wykonanych z kamieni ozdobnych 
oraz konkursy na najciekawsze kolekcje ska
mieniałości i m inerałów świata oraz na naj
ciekaw szą kolekcję dydaktyczną z obszaru 
Górnego Śląska. Organizatorem niedzielnych 
imprez było, jak  co roku, M uzeum Geologii 
Złóż im. Cz. Poborskiego Katedry Geologii 
Stosowanej.
W piątek, 2 grudnia ó godz. 9.30 w kościele 
św .M ichała odpraw iona zosta ła  u roczysta  
msza św. w intencji pracowników i studen
tów W ydziału Górnictwa i Geologii.



DZIAŁALNOŚĆ BADAWCZA 
UCZELNI W 1994 ROKU

L iczba prac badaw czych realizow anych  w 
poszczególnych jednostkach organizacyjnych 
U czelni (stan na 31.08.1994 r.)

W ydz. BW BK PBU NB U W PC PZ Razem

RAr 4 11 3 - - - - - 18

RAu 3 6 13 3 - 5 1 - 31

RB 10 14 7 33 34 - 1 - 99

RCh 20 15 15 20 24 7 - - 101

RE 4 8 4 34 5 1 - - 56

RG 8 18 7 16 21 7 1 1 79

RIE 24 34 35 28 16 8 - - 145

RM F 3 5 7 24 - - - - 39

RM 21 36 18 28 17 22 3 - 145

RM T 10 20 17 29 24 9 1 - 110

CK* - - - - 1 - - - 1

Razem 107 167 126 215 142 59 7 1 824

B W  - badania w łasne 
B K  - badania kierunkow e 
PB U  - projekty badaw cze (granty)
N B - prace naukow o-badaw cze i badawczo 

w drożeniow e 
U  - prace usługow e
W  - um ow y w drożeniow e
PC - projekty celowe
PZ - projekty zam aw iane
CK* - Centrum  K om puterow e

WSPÓŁPRACA Z ZAGRANICĄ
■  W y jazd y

W  listopadzie br. 52. pracow ników  w yjecha
ło do czternastu krajów. Rozkład geograficz- 
no-ilościow y był następujący: W ielka B ryta
n ia - 11 osób, Czechy - 10, N iem cy - 10, A u
stria - 4, Francja - 3, R osja - 3, S łow acja - 3 
oraz Grecja, H olandia, Singapur, Szw ajcaria, 
T urcja, U SA  i W łochy - po jednej osobie. Cel 
w yjazdów : konferencje - 21 osób, konsulta

cje - 11, staże i kursy - 1 1 ,  w ym iana - 2, za
proszenie innego resortu - 2, p raca - 1 oraz 
inne pow ody - 4 osoby.

■  Przyjazdy

W tym sam ym  okresie do U czeln i przybyło 
26 osób z zagranicy, w  tym  18 - na zaprosze
nie i 8 - w  ram acE w ym iany. N asi listopadow i 
goście w yw odzili się z siedm iu następujących 
krajów: Czechy (10 osób), U kraina (7), Jugo
sław ia (4), R osja (2), S łow enia (1), Szkocja 
(1), U SA  (1).

ORGANIZACJA
W listopadzie 1994 r. ukazały się następujące 
akty norm atyw ne R ektora  Politechn ik i Ś lą
skiej:

Z arządzenia

• N r 2/94/95 z dnia 10 listopada 1994 roku w 
spraw ie utw orzenia w  Politechnice Śląskiej 
nowej struktury  form acji O brony C yw ilnej



• N r 3/94/95 z dnia 23 listopada 1994 roku w 
sprawie powołania Rady Programowej Cen
trum  K om puterow ego Politechniki Śląskiej

■ Pism o okólne

• N r 6/94/95 z dnia 2 listopada 1994 roku w 
spraw ie pow ołania K om itetu Redakcyjne
go W ydaw nictw  N aukowych

WYBORY W NSZZ 
“SOLIDARNOŚĆ’’

Zakładow e Zebranie Delegatów NSZZ "Soli
darność" Politechniki Śląskiej, które odbyło 
się w  dniu 30.11.1994 r. 
oraz
K om isja Zakładow a na posiedzeniu w dniu 
7.12.94 r.
dokonały wyboru w ładz Związku w Uczelni 
na kadencję 1994-1997 
Przewodniczący: 
dr inż Andrzej Sobański (RM)
Prezydium :
dr inż. Ew a Z ielińska - Sekcja Organizacji 
(RCh)
dr inż Józef M endec - Sekcja ds. Uczelni (RB) 
mgr inż. Henryk Jakubiec - Sekcja Interwen
cji (RAu)
dr inż. Tadeusz Janik - Sekcja Informacji (RE) 
inż. Stefan Twardoch - Sekcja ds. Socjalnych 
(RG)
Skarbnik:
dr inż. Andrzej K ossuth (RCh)
Kom isja Rewizyjna:
mgr inż. Jan Żeliński (RIE) - przewodniczący 
dr inż. A nna Błach (RM F) 
dr hab. inż. Krystian Probierz prof. Pol. Śl. 
(RG)
dr inż. A nna Skrzywan-Kosek (RAu) 
dr hab. inż. Andrzej Ślączkaprof. Pol. Śl. (RG) 
Delegaci na W ZD Regionu: 
dr inż. M arian Krzaklewski (RM) 
dr inż. Andrzej Sobański (RM)
D elegaci do Śląskiej R egionalnej Sekcji 
Nauki:
mgr W łodzim ierz Stefaniak (RM T) 
mgr inż. Teodor W erbowski (RIE) 
dr inż. W ojciech Pillich (RMT) 
dr inż Ryszard K liszczew icz (RB) 
dr inż. K rystyna W ojciechow ska (RI) 
Delegaci do Krajowej Sekcji Nauki: 
mgr inż. Teodor W erbowski (RIE) 
dr inż. W ojciech Pillich (RM T)
K om isja Zakładowa: 
dr inż. Joachim Bargiel (RE)

dr inż. M arian Czech (RM T)
Dagobert Drost (RAAG)
Grażyna D urda-Choina (RCh)
Stanisław  Durys (RAu)
Alina Gębka (Zakł. Graf.)
mgr inż. Henryk Jakubiec (RAu)
dr inż. Tadeusz Janik (RE)
dr inż. Ryszard Kliszczewicz (RB)
dr inż. Andrzej Kossuth (RCh)
mgr Ewa Książek (OS)
dr inż. K rzysztof Kurek (RM)
dr inż. Józef M endec (RB)
prof. dr hab. Janina Ś ladkow ska-Z ahorska
(RMF)
dr inż. W ojciech Pillich (RM T) 
inż. Rita Rożałowska (RIE - emeryt) 
dr inż. arch. Stanisław Słodowy (RAR) 
inż. Stefan Twardoch (RG) 
dr inż. Anna Tysowska (RIE) 
mgr inż. Teodor W erbowski (RIE) 
dr inż. Ewa Zielińska (RCh) 
dr inż. K rzysztof Zioło (RAu)

STOWARZYSZENIE 
WYCHOWANKÓW 
POLITECHNIKI ŚLĄSKIEJ 
W 50-LECIU UCZELNI

Stowarzyszenie W ychowanków Politechniki 
Śląskiej powstało 1 października 1960 roku i 
za podstawowy cel swojego działania posta
wiło sobie skupienie wokół siebie absolwen
tów wszystkich rodzajów i kierunków studiów 
naszej U czelni oraz kultyw ow anie tradycji 
akademickich.
W obecnej kadencji Zarząd Główny, ukon
stytuowany w  kwietniu 1991 r., działa w na
stępującym składzie:
Tadeusz TYRLIK -przew odniczący 
Bolesław POCHOPIEŃ - wiceprzew.
W alery SZUŚCIK 
W itold GNOT
M arian CZECH - sekretarz
Jerzy GEM BALSKI - skarbnik 
Jerzy GROCHOW SKI - przewodniczący 
Komisji Rewizyjnej
W poprzedniej kadencji ujawniło się pewne 
osłabienie działalności w ynikłe głów nie z 
czynników obiektywnych (m.in. spadek licz
by studentów, liczne odejścia z pracy pracow 
ników dydaktycznych, małe zainteresow anie 
sprawami Uczelni przez naszych absolw en
tów). Nowy Zarząd, na fali przem ian społecz- 
no-ustroj owych powstałych na przełom ie lat 
80 i 90, postanowił wykorzystać ten fakt do



zaktyw izow ania naszych w ychow anków  oraz 
pozyskania now ych członków  Stow arzysze
nia. Chcem y, w zorem  innych Stow arzyszeń 
działających na uczelniach w kraju i za grani
cą, zachęcić ich do propagow ania osiągnięć 
naukow o-technicznych Uczelni, a tym samym 
pozyskiw ać zlecenia na prace badaw cze, co 
w iąże się ze zdobyciem  środków finansowych 
na dalszy rozwój Uczelni. W pierwszej fazie 
dz iała lności uregulow ano spraw y form alne 
takie jak: rejestracja Stow arzyszenia w Sądzie 
W ojewódzkim , założenie własnego konta ban
kow ego, w spółpraca z U rzędem  W ojew ódz
kim  itp. D alszy w zrost liczby członków  Sto
w arzyszenia oraz uaktyw nienie ju ż  działają
cych postanow iono osiągnąć poprzez dotar
cie do nich za pom ocą odpowiedniej inform a
cji, organizow ania w iększej liczby zjazdów  
koleżeńskich, konferencji prom ujących nau
kę „m ade by Politechnika Śląska” . W tym celu 
w ydano (w nakładzie 5000 egz.), sponsoro
w any przez G liw icki Bank H andlowy, infor
m ator o historii, kierunkach naukowych Uczel
ni i oczyw iście o nas. Inform ator ten w raz z 
dek larac ją  przystąpienia do S tow arzyszenia 
w ręczany będzie każdem u absolwentowi koń
czącem u studia na naszej Uczelni. Pragniem y 
aby uroczyste w ręczanie dyplom ów  połączo
ne często z im m atrykulacją now ych studen
tów  było św iętem  Stow arzyszenia na każdym 
W ydziale. Inform atory te w ydajem y rów nież 
uczestnikom  zjazdów  i spotkań koleżeńskich 
organizow anych na poszczególnych w ydzia
łach.
W  tym  roku Stow arzyszenie było w spółorga
nizatorem  dużych zjazdów  w ychow anków  na 
W ydziałach: Inżynierii M ateriałow ej, M eta
lurgii, Transportu i Zarządzania, Elektrycznym 
oraz M atem atyczno-F izycznym . W  zjazdach 
tych uczestniczyło po kilkuset wychowanków. 
Po raz pierwszy Stowarzyszenie „dorobiło” się 
w łasnej odznaki. O dznaka ta oparta o oficjal
ne G odło Politechniki Śląskiej została wyko
nana w  1000 egz. i je s t do nabycia w Zarzą
dzie G łów nym . Projekty graficzne inform ato
ra  i znaczka  opracow ali p lastycy  z naszej 
U czelni. W przygotow aniu  m am y rów nież 
k raw aty  S tow arzyszenia . O pracy Z arządu  
G łów nego m oże św iadczyć liczba odbytych 
zebrań; za w yjątkiem  wakacji spotykam y się 
praktycznie co m iesiąc. Przy tej okazji nale
żałoby w yróżnić dobrze pracujące Oddziały 
S tow arzyszen ia  na W ydziałach: E lek trycz
nym , Inżyn ie rii M ateria ło w ej, M eta lu rg ii, 
T ransportu  i Zarządzania, G órnictw a i G eo
logii oraz Chem icznym .

Stow arzyszenie postanow iło  aktyw nie w łą
czyć się do obchodów  50-lecia Politechniki 
Śląskiej. W  tym celu ufundow ano now y Sztan
dar Politechniki Śląskiej. Projektujem y w yko
nanie i odsłonięcie tablicy pam iątkow ej po
święconej pam ięci p ierw szych profesorów  z 
Politechniki Lw ow skiej, k tórzy tw orzyli zrę
by naszej Uczelni. W  celu zdobycia odpow ie
dnich funduszy, w  1993 r. w ydrukow ano 3300 
„cegiełek na zakup sztandaru” o nom inałach 
po 10.000 zł i 20.000 zł. Cegiełki rozprow a
dzały w śród społeczności akadem ickiej kasy 
K w estury, a w śród absolw entów  organizato
rzy zjazdów  koleżeńskich. Do dnia dzisiejsze
go rozp row adzono  ich  ok. 2000 . S z tandar 
w ykonany przez siostry zakonne z P iekar Ślą
skich został w ręczony W ładzom  U czelni pod
czas historycznej 50-tej inauguracji roku aka
dem ickiego 1994/95 w  dniu 6 październ ika 
1994 r. Pam iątkow ą tablicę zam ierzam y od
słonić w  m aju 1995 r.
Pragniem y jeszcze raz zw rócić się z apelem  
do D ziekanów  w szystkich W ydziałów  P oli
techniki Śląskiej, aby podczas uroczystości 
w ręczenia  dyplom ów  lub b ezp o śred n io  po 
obronie pracy dyplom ow ej przekazyw ać nasz 
inform ator absolw entom . O rganizatorów  zja
zdów  koleżeńskich prosim y o pobranie infor
m atorów, plakatów  (bezpłatn ie) oraz cegiełek 
i znaczków Stowarzyszenia do odpłatnego roz
prow adzenia ich w śród koleżanek i kolegów . 
Szczegółowych inform acji na tem at działal
ności Stow arzyszenia udziela sekretarz ZG  
kol. M arian C ZEC H  (M T), tel.37-12-65.

BYĆ STUDENTEM

W listopadzie 1994 r. ukazała się kolejna pu
blikacja z cyklu "M otyw y edukacyjne stu
d en tów  P o litech n ik i Ś ląsk ie j"  au to rs tw a  
Jerzego B R O D Y  i W acław a P L U S K IE W I- 
CZA, pracow ników  Zakładu Filozofii i Socjo
logii w  Instytucie O rganizacji i Z arządzania  
Przedsiębiorstw em . Prow adzone przez A u to 
rów  od kilku lat badania m ają  na celu uzyska
nie socjologicznego obrazu m otyw acji eduka
cyjnych studentów  naszej U czelni. 
N ajnow sze w yniki badań, opub likow ane w  
broszurze pt. "Być studentem ", zostały  uzy
skane na drodze anonim ow ych ankiet audyto- 
ryjnych rozprow adzonych w śród  studen tów  
studiów  dziennych ze w szystk ich  k ierunków  
studiów  w drugiej połow ie październ ika 1994 
roku. U zyskano łącznie 1151 w ypełn ionych  
ankiet, co stanow i praw ie 25%  populacji stu 
dentów  przyjętych w  roku ak. 1994/95.



A oto ciekawsze wnioski z tej publikacji:
• Zdecydow aną w iększość nowo przyjm owa

nych studentów  stanow ią mężczyźni, cho
ciaż - porównując dane z ostatnich kilku lat 
- daje się zauw ażyć stały w zrost udziału 
kobiet. N adal, jak  w latach poprzednich, 
najmniej kobiet jest wśród studentów na kie
runkach : E lek tro tech n ik a , E lek tron ika  i 
Transport.

• N a 14. kierunkach studiów przewagę liczeb
n ą  m ają absolwenci techników, na pozosta
łych - absolwenci liceum ogólnokształcące
go. Rozkład ten nie ulega zmianie na prze
strzeni ostatnich kilku lat. Najwięcej absol
w entów  liceum jest na kierunkach: Zarzą
dzanie i M arketing, M atematyka, Inform a
tyka, Architektura i Urbanistyka oraz na kie
runkach chem icznych.

• Istnieje ścisły związek między miejscem sta
łego zam ieszkania, a wyborem uczelni. Na 
pytanie dotyczące wpływu bliskości geogra
ficznej Politechniki Śląskiej na decyzję o 
w yborze uczelni, odpowiedzi twierdzącej 
udzieliło od kilku do kilkunastu procent re
spondentów, najwięcej na kierunkach pro
w adzonych w Rybniku oraz na Metalurgii. 
K ierunki, na których jest najwięcej osób 
pochodzących z Gliwic i okolic (Inżynieria 
i Ochrona Środowiska, kierunki chemiczne, 
W ychowanie Techniczne), to jednocześnie 
kierunki, których studenci deklarująnajczę- 
ściej, że podjęli w tym roku nieudanąpróbę 
dostania się na inną uczelnię lub inny kieru
nek studiów  w Politechnice Śląskiej.

• Prow adzone od kilku lat badania ukazują 
w yraźną tendencję: w iększość przyjętych 
studentów nie jest skłonna oceniać faktu stu
diow ania w kategorii sukcesu życiowego, 
lecz interpretuje go w kategoriach ekono- 
m iczno-zaw odow ych, a nawet ludycznych 
(studia jako okres przedłużenia młodości, 
okres rozrywek i nowych wrażeń). Zjawi
sko ludycznego nastaw ienia młodzieży do 
studiów nasila się.

• Na 11. kierunkach studiów możliwość przy
jęcia bez egzaminu m iała wpływ na decyzję 
podjęcia studiów dla co najmniej 1/3 respon
dentów  (na kierunku W ychow anie T ech
niczne ponad połowa badanych).

• Jednym z czynników wpływających na pod
jęcie studiów była obawa przed bezrobociem 
(ponad połowa respondentów  kierunku A u
tom atyka i Robotyka na W ydz. A.E. i I. oraz 
1/3 respondentów  na 11. kierunkach stu

diów). Obawę przed bezrobociem  żywili 
przede wszystkim  absolwenci technikum .

• Do najw ażniejszych m otyw ów  decydują
cych o wyborze kierunku studiów  na naszej 
Uczelni należały: m ożliwość podjęcia cie
kawej pracy po ukończeniu studiów  (motyw 
w iększościowy na 19. kierunkach studiów) 
oraz chęć pogłębienia zainteresowań, zdo
bycia i rozszerzenia wiedzy (przede w szy
stkim na tych kierunkach, na których co naj
mniej połow a respondentów  w skazała na 
m ożliwość ciekawej pracy po ukończeniu 
studiów). W iększość badanych na w szyst
kich kierunkach nie oczekuje osiągnięcia 
wysokiej pozycji społecznej.

• A bsolw enci liceów  ogó ln o k sz ta łcący ch  
spodziew ają się, że w czasie studiów  roz
szerzą sw oją wiedzę i horyzonty myślowe. 
Tego oczekuje od studiów  w iększość re
spondentów  na kierunkach: M atem atyka, 
Inżynieria M ateriałowa, M etalurgia, Trans
port, Zarządzanie i M arketing (st. inżynier
skie), a także znaczna grupa studentów A u
tomatyki i Robotyki (RM T). A bsolw enci 
techników spodziew ają się na ogół zdoby
cia solidnej wiedzy zawodowej - ponad po
łowa respondentów na kierunkach: E lektro
nika i Telekomunikacja oraz Budownictwo. 
N a pięciu innych kierunkach osoby składa
jące taką  deklarację uzyskały przewagę nad 
pozostałymi.

• Ci, którzy pragną zdobyci a dobrze płatnego 
zawodu stanowią większość tylko na kierun
ku Zarządzanie i M arketing - st. inżynier
skie. O czekiw ania takie w yraża jeszcze  
znaczna grupa respondentów  na kierunku 
Automatyka i Robotyka (RAu).

• Z decydow ana w iększość  s tu d en tó w  na 
wszystkich kierunkach chciałaby takich wy
kładowców, którzy byliby przede wszystkim 
dobrymi nauczycielami potrafiącymi przy
stępnie przekazać wiedzę. Znacznie mniej 
wyraża życzenie, aby wykładowcy byli wy
bitnymi specjalistami w  swojej dziedzinie.

• W śród respondentów kierunków inżynier
skich (Budownictwo, Elektrotechnika) prze
w ażają zwolennicy studiów zawodowych. 
W skali całej Uczelni nadal aktualny jest 
postulat dotyczący rozwoju studiów  zaw o
dowych.

• Do najbardziej atrakcyjnych kierunków stu
diów należą:
- Informatyka - dla ankietowanych z pozo

stałych kierunków RAu oraz W ydziałów  
RM F, RMT;



- A rchitek tura i U rbanistyka - dla ankieto
w anych z  RB;

- Zarządzanie i M arketing - dla ankietow a
nych z RG, RM  oraz W ychow ania T ech
nicznego (RM T).

Z DZIAŁALNOŚCI KLUBU 
PRACOWNIKÓW POL.ŚL.

W  listopadzie br. odbyły się w  klubie nastę
pujące imprezy:

•  re c i ta l  J a c k a  K A C Z M A R S K IE G O
(10.11.94)

•  w y s tę p  k a b a re tu  C ez a re g o  P A Z U R Y
(29.11.94)

Ponadto w  dniach od 4 października do 7 li
stopada czynna była w ystaw a m alarstw a K a
tarzyny SZUM ILAK, absolwentki Akademii 
Sztuk Pięknych w K rakow ie, a w dniach od 8 
listopada do 6 grudnia - w ystaw a akwareli 
M ariana B IETK O W SK IEG O .

RÓŻNE

■  W  dniach 4-6 listopada br. odbył się w  na
szej U czelni VII Z jazd W ychow anków  W y
d z ia łu  A rc h ite k to n ic z n e g o  P o lite c h n ik i 
Lwow skiej. O kazją do zorganizow ania zjazdu 
był jub ileusz  150-lecia założenia Politechniki 
Lw ow skiej. W  czasie zjazdu w O środku Pro
m ocji K ultury Zagranicznej Politechniki Ślą
skiej czynna była w ystaw a fotografii w ybit
nych architektów  ze Lwowa. Zjazd odbywał 
się pod patronatem  JM Rektora prof. W. W IN
K LERA .

■  19 listopada br. w  kościele św. Antoniego 
w  Gliw icach została odprawiona msza św., ce
lebrow ana przez B iskupa O rdynariusza D ie
cezji G liw ickiej, podczas której został pośw ię
cony sztandar A kadem ickiego Chóru Politech
niki Śląskiej. Po m szy odbył się koncert w  
w ykonaniu naszego chóru i orkiestry F ilhar
m onii Ś ląsk iej, a następnie  w  auli 300 na 
W ydziale G órnictw a i Geologii - jub ileuszo
wy w ieczór wspom nień.

■  24 lis to p ad a  br. studenci i p racow nicy  
dw óch w ydziałów  - reaktyw ując dobre trady
cje naszego środow iska akadem ickiego - „po
szli w tany” . W dniu tym, a raczej nocą, w 
stołów ce akadem ickiej przy ul. Pszczyńskiej 
odbył się Bal A rchitektów , natom iast w  sto
łów ce przy ul. K onarskiego - Bal W ydziału 
Inżynierii Środow iska i Energetyki.

k r o n i k a  ż a ł o b n a

® 8 listopada 1994 r. zm arł nagle w  w ieku 
75 lat p ro f .d r  hab .inż . Jó z e f  F O L W A R C Z 
NY, długoletni nauczyciel akadem icki, w ie
loletni Prodziekan i D ziekan W ydziału  M e
chanicznego  Energetycznego o raz zastępca  
D yrektora Instytutu Techniki C ieplnej.
Był wybitnym  naukow cem  z zakresu racjonal
nego w ykorzystania energii, reagującym  na 
w szelkie niew łaściw e decyzje podejm ow ane 
w  tej dziedzinie. A utor w ielu  op racow ań  o 
istotnym  znaczeniu  poznaw czym  i p rak tycz
nym , tw órca oryginalnych prac naukow ych z 
term odynam iki, aktyw nie w spółdziała jący  w 
ro zw iązy w an iu  p rzem y sło w y ch  zagadn ień  
energetycznych. Zm arły był członkiem  zespo
łu doradców  N Z SS” S olidam ość” P o litechni
ki Śląskiej. Za w ybitne zasługi był odznaczo
ny m.in. K rzyżem  K aw alerskim  O rderu O dro
dzenia Polski, Z ło tą  O dznaką Zasłużonego dla 
W ojew ództw a K atow ickiego, O dznaką Zasłu
żony dla Politechniki Śląskiej, M edalem  40- 
lecia Politechniki Śląskiej. C zterokro tn ie w y
różniony N agrodą M inistra  N auki i Szkolnic
tw a W yższego. W Zm arłym  nauka polska i Po
litechnika Śląska utraciły  w ybitnego  pro feso
ra i w ielce zasłużonego nauczyciela akadem ic
kiego.
W  pam ięci tych w szystk ich , k tórzy Go znali 
pozostanie jako  dobry patrio ta, cz łow iek  p ra
wy, o niezw ykłej życzliw ości d la innych, do
bry pedagog i ceniony naukow iec. 
U roczystości pogrzebow e odbyły  się 22 listo 
pada w  kościele ew angelickim  w  C ieszynie.

■  27 listopada 1994 r. zm arł w  w ieku  75 lat 
m g r inż. E d w a rd  K O R P A K , em erytow any 
Głów ny Specjalista D ziału Z aopatrzenia.
Za p e łną  pośw ięcenia i zaangażow ania w ie
lo le tn ią  pracę odznaczony był Z łotym  K rzy 
żem  Zasługi. W  Z m arłym  utraciliśm y cen io 
nego i serdecznego kolegę, p rzy jac ie la  i d łu 
goletniego pracow nika U czelni. Pozostan ie  w  
naszej pam ięci jako  człow iek  praw y, w ie lk ie 
go serca.
Pogrzeb odbył się 30 listopada na C m entarzu  
Centralnym  w  G liw icach.

O p r a c o w a n i e  r e d a k c y j n e :  dr inż. M arian  
Mikrut, Instytut Elektroenergetyki i Sterowania 
Układów Pol. Śl., Gliwice, ul. B. Krzywoustego 2, 
p. 623, tel. 26-22

^ Z . G .  Pol. Śl. z. 463/94 350


